
 هاپنجشنبه عصر شهرسازی و معماری هنر، تخصصی علمی شستن

  1399سال  آبان 22پنجشنبه : زمان

 نوگرایی. 1مدیریت داخلی ایران در گذر زمان     عنوان: 

 . زیاده خواهی4. انبوه سازی. 3رایی، گ. عقل 2. نوگرایی، 1 های سیر تحول معماری داخلی ایران:نشست سلسله

 

مهدی و دکتر محمد دکتر عبدالرضا محسنی، مهندس امیر جلیلی دکتر نسرین کاتب،  اعضای میزگرد:

 محمودی
 

 

 :میزگرد ایچکیده
 

وز امر.  های علمی تخصصی هنر و معماری و شهرسازینشست، کنم به دوستان اندیشکده هرم پیسلام عرض می :محمودی

دکتر نسرین کاتب، آقای مهندس امیر جلیلی و آقای دکتر عبدالرضا محسنی هستیم و  خانم هست در خدمت سه بزرگوار 146نشست 

هایی داریم در چهار جلسه تحت عنوان جایگاه معماری داخلی ایران در گذر زمان که امروز اولین جلسه، تحت عنوان سری نشستیک

 یی، انبوه سازی و در نهایت زیاده خواهی خواهیم پرداخت.کنیم و در جلسات بعدی موضوعات به ترتیب عقل گرانوگرایی را برگزار می

قبول دارید که معماری داخلی در صد سال گذشته دچار تحول گشته و تبدیل به معماری نوین  اگر کنم،اولین سوال را مطرح می

 1317با پایان جنگ جهانی اول و یا از طرف دیگر با شروع دانشکده هنرهای زیبا که در سال  توان گفت شروع آن حدوداًشده که می

کاتب  ابتدا برای پاسخ از سرکار خانم دکتر ؟نوگرایی هست یا خیر واقعاًشما بزرگواران با این زمان و تاریخ موافق هستید؟ آیا .بوده است

 دارم که نظرشون را اعلام کنند. اتقاض
 

ه ابتدا باید بدانیم ک. کنم خدمت شما آقای دکتر محمودی، آقای دکتر محسنی و آقای مهندس جلیلیسلام عرض می :کاتب

کی از شود و ساختمان سردار یالعماره شروع مینوگرایی را نفوذ معماری غرب در ایران بدانیم باید بگوییم اولین قدم از ساختمان شمس

که سال  1317اما اگر از سال  دو شروع به کار کردن ددر دوره رضاشاه در روسیه تحصیل کردن کهی معمارانتعداد های آن است. شاخصه

 کند. سیس دانشگاه تهران است در نظر بگیریم خب یک ویژگی خاص پیدا میأت

ین دوره قاجار ا تر از اواخراین تاریخ، شروع این موضوع  است یا قبلآیا موافق هستند دهم تا دوستان هم در اینجا من توقف می

  .است اتفاق کم کم افتاده
 

 یهروسر دآمدند یا ایرانیانی که  یهو معمارانی که از روس بوده استاوخر دوره قاجار  اشاره کردیدی که جالب است صحبت :محمودی

آقای مهندس جلیلی و آقای  کنید یک تحولاتی از نظر اجتماعی در ایران افتاد.حال همان زمانی که اشاره می به هر .رفتنددانشگاه 

 ؟هستیدموافق دکتر محسنی در خدمت شما هستیم. نظر شما هم همین است و با خانم دکتر 
 

 خصوص به استاد خودم البته من سال بالایی ایشون بودم ولی همیشه خانم دکتر استادم بودند.هکنم بسلام عرض می: محسنی

اسیس سال ت گوییممقطعی که ما می درس م و به نظرم میهید توضیح بدهاگه اجازه بدی هم دارم که ردیگ موافق هستم و نظر کاملاً



اتفاقی در دنیا افتاده که خیلی جالب است و در دنیا انگار یک تفاهم سرگردان اینها را به هم وصل  1319تا  1317، دانشگاه تهران

سال  200این  1980تا  1780ساله کنیم یعنی بگوییم از  200نوگرایی را یک تقسیم  کند اگر ما کل جریان صنعتی شدن و اصولاًمی

ای که خانم دکتر فرمودند کجای آن قرار گرفته است ما چه تطابقی با دنیای صنعتی سال در نظر بگیریم باید ببینیم بازه 50تا  4را 

ه نساجی بودند یعنی نساجی بود که آنها را سال اول دنبال ایجاد کارخان 50، 1830تا  1780دانیم که خود آنها از ما می .شدن داریم

 .استکارخانه و بعد آلمان با یک کارخانه  3کارخانه است بعد فرانسه با  8ولی بزرگترین مرکز صنعتی انگلستان با  .کرد صنعتی می

د با کنکه تطابق پیدا میبعد از آن است  ،گیری استگویند این ارتباطات در حال شکلرا عصر راه آهن می1880تا  1830دوره بعد از 

 1919 سال .عصر برق و شیمیایی است رهست که دیگ اولدانش نوگرایی یا گرایش نوگرایی که دانشگاه تهران یا عبور از جنگ جهانی 

های خودشان عبور کند که دارند از سیستمسال صنعتی شدن برق اعلام می 150یعنی نوگرایی شروع پایان  .شودهاوس شروع می با

گوید ما در که مید گروپیوس یک شعار دار .کنیم تا برسند به گروپیوس تا او شروع کندکند مثل ما که داریم از دوره قاجار عبور میمی

رو به  دامعه داریعنی ج ،را کوتاه کنیمگران بین هنرمندان و صنعتپی آن هستیم که جامعه هنرمندانی را پدید بیاوریم که دیوار بلندی 

این د یآ عین این را وقتی که مارکوف به دعوت پهلوی اول می .رود ولی از نظر آنها این دوتا هستند که باید نزدیک شوندنوگرایی می

 ی که میهای کنند و مدلشروع می را در دانشگاه تهران بایز یهنرها آیند وبینیم اشخاصی میو در ادامه می می کنیداحساس تغییر را 

شاید  دکنیا خدمتی که مارکوف برای این نوگرایی می دهند یا خود فروغی،اینها هستند که جامعه را عبور میان طد مثل آبکار، وارآی

صری ع ببینید که ما چگونه نوگرایی را تجربه می کنیم در یا جداره پست او هست.نند که مسجد فخرالدوله هم مال ها باور نمی کبعضی

 . 2000سال قبل از سال  20شود تا ش عصر ماشین میکه دوره سوم صنعتی شدن دنیا است که بعد
 

ولی آقای دکتر صحبت شما و خانم دکتر با اینکه بحث ما در مورد معماری داخلی است شما بزرگواران بحث معماری   :محمودی

خبر باه من طور ککردند اینن معروفی بودند که یا در دانشگاه بودند یا در بیرون کار میابرد معمارکنید که بزرگانی که نام میهم می

آقای مهندس جلیلی نظر شما هم همین است که  فروغی و آبکار بودند. است ولی هستم مارکوف هیچ وقت در هنرهای زیبا نبوده

آیا این اتفاق داخل دانشگاه بوده  یا نه واست ام شده غیک نوگرایی شد با معماری اد  معماری داخلی همان زمانی که دوره اول آمد

 یا در بیرون دانشگاه و کدام یک از اینها پیشگام بودند؟است 
 

های هم صحبت. کنم خدمت شما که هر سه اساتید من هستید و خیلی خوشحالم که در جمع شما هستمسلام عرض می :جلیلی

در تاریخ این معاصر شدن و گرایش به معاصر شدن  کنم که اصولاًمل بود من فکر میأهای آقای دکتر قابل تخانم دکتر و هم صحبت

شدیم در واقع می ریاز یک سبک وقتی وارد سبک دیگ 1900قبل از سال ها خود پیدایش سبکاست. فقط در این زمان اتفاق نیفتاده 

ردمان آن دوره و عبور از یک زمانی که برای ماست بوده  خواهیگرایشی به نو شدن خودش یه نوع تجدداست خودش گرایش بوده 

لخصوص تاریخ معاصر همین است که از هر علی اویژگی تاریخ و  اصولاً ه است . آور بوده و خیلی اتفاقات مهمی افتادشاید کسالت

 مثلاً  .اندازی و جدید شدن استبه نو شدن و پوست ،توانیم بخشی از تاریخ را برداریم و بگوییم اینجا میل به معاصر شدنجایی ما می

کنم یک تجددخواهی در قرن بیستم هم خودش یک نوع وره کلاسیک اگر بخواهم مثال بزنم خود رنسانس که من فکر میدر د

تد خود رنسانس یک پدیده نوظهور و جدید بود که ما در این دوره هم از اف سال گوتیک و اتفاقاتی که می 300بعد از  .رنسانس باشد

 .ی کنندحتی برای تمام کسانی که بعدها تحصیل م کندنداسیونی ایجاد میوکنیم که برای ما یک فخیلی از قوانین آن زمان استفاده می

توانند حالتی از خصوص در قرن نوزدهم همه میهانقلاب صنعتی در قرن هجدهم و ب ،خود مدرنیسم ،هاسبکدر واقع پیدایش 

لام آقای بیشتر خواستم هم ک . امامثل انقلاب روسیه یا انقلاب فرانسه یی که اتفاق می افتد هامعاصر شدن باشند حتی خود انقلاب

شکل  اندر ایر کنممی رمن فک ندهای خانم دکتر کاتب را اشاره کنم که اول بیان کرددکتر محسنی بشوم و اگر بخواهم ادامه صحبت



خیلی جالب  است افتادهابتذال از قبل قاتی که اتفا ،خودش میل به معاصر شدن استپیدایش قاجار  مثلاً است و شمایلش خیلی جالب

که شروع پیدایش قاجار است برای ما  1789که  است العماره و خیلی جالبهمان شمس ی که وجود دارد مثل بلندترین ساختماناست 

ک نو فرانسه خودش یای است و در این تطابق زمانی خیلی تطابق زمانی ویژه چون همزمان با انقلاب فرانسه است. تاریخ مهمی است

خواهم بررسی کنم و در مورد هنر دوباره ما یک حالا از نظر سیاسی اجتماعی و اقتصادی ... که حالا نمی شدن است ورود ناپلئون و

پیدایش  دفتا یو اینکه اتفاقی که م گرفته بودبرگشت عجیب به بروک داریم در صورتی که در نئوکلاسیک اتفاقات سمت و سوی خوبی 

که این تاریخ ما به عنوان شروع سلطنت پهلوی اول (  1304)1925ر و هم زمانی آن با انقلاب فرانسه و بعد اتمام دوره قاجار قاجا

، رایت، کوربوزیه اتفاق می افتد که دفعهاست که ما یک دوتا تاریخ ویژه و مهم ،در واقع هم ابتدا و هم انتها هر دو شروع مدرنیسم،داریم

ای جز این نیست که این نوگرایی و فتد و در ایران چارها اتفاق می ،هاووس داریم همه اینها در این تاریخ خاتمهبا ،گریپیوس ،میس

 کنم از زمان سرکار آمدن پهلوی اولگیری و حرکت رو به جلو و تغییر شکل و شمایل ظاهری شهر حتی یعنی به این اشاره میشکل

اصری مثل حذف حصار ن شودخصوصیت قاجار حذف  کلاً خواستمخالفت روحیه این آدم که میاتفاقی که افتاده این است که به دلیل 

نوگرایی  شوند که این فلسفهشود گداها و شتر از معابر جمع میورود توریست به ایران و عکاسی از اماکن قدیمی که ممنوع می و یا مثلاً

 ناآگاهانه ولی این تطابق تطابق زمانی است که کاملاً ش این لایل مهمیکی از د فتد واقعاًا اتفاق می که به صورت ظاهری در شهر

رم که ف ییسمت و سودر ایران کنم می رولی من فک .اشاره کنمدر شروع بحثم به تطابق این دو زمان خواستم مهم است که می

 کاملاً  دفتا پهلوی اتفاقی که در ایران میخواهم به این اشاره بکنم که پیدایش یک مقدار متفاوت است یعنی می دگیرمدرنیسم می

دند و خیلی کرمدرنیسم بود ولی خیلی از معماران همان شیوه قاجار کار می است شتهاتفکری که وجود د .حرکت رو به مدرنیسم نیست

ی حذف وعی تلاش برابه نشاید  دفتا اتفاقی در پهلوی می .کردندآمدند شکل و شمایل نئوکلاسیک کار میاز معماران که ازخارج می

گیرد از گذشته می را (موتیفسمبل ) مثلاَ است برگشتهبه گذشته گرایی است که نوع کبه دوران پیش از قاجار شاید ی نقاجار و برگشت

 (hint. در واقع همه اینها بصورت عناوینی هست بصورت پنهان)شودمثل متریال جدیدی که وارد میمی رود به جلو رو حرکت با ولی 

البته )شوند و شروع به معماری خصوص کسانی که از قبل وارد میهباست شویم همه این اتفاقات افتاده با خوندن تاریخ متوجه میکه 

باعث ایجاد  (parallelولی بصورت موازی ) متفاوتکاملا دخالت مستقیم ابزار و فکر در دو جناح  کاملاً .کنندمی(به معماری داخلی

 . شودنوگرایی می
 

لعماره اگردیم به اشاره خانم دکتر که همان شمسبرمی .های بسیار خوبی داشتیدسه بزرگوار صحبت ،کنمتشکر می :محمودی

طور که جناب اریم همانگذیم برای این چهار دوره زمان خاصی را بهخوانوع زندگی کم کم تغییر داد و ما نمی و که بنا آن و داخل آن

د دادنجام میان را کار مردم اول این آیا ولی است این نیاز جامعه بوده نبود.ای جز جلو رفتن و پیش رفتن مهندس جلیلی هم گفتند چاره

 راز صحبت شما سه بزرگوار متوجه شدم که قسمت اول که انتهای دوره قاجا ؟ کدام یک جلوتر رفتند ؟یا روشنفکران یا دانشگاه یا حکام

است ورده آ یی را به ایرانسری چیزهاکه از غرب یک است کنند نکات بسیار مثبتی هم داشتهانتقاد میاز قاجار ها که خیلی است بوده

ته خود ناصرالدین شاه گرف هایی که در دوره قاجارهست و از، نوع سبک زندگی در عکسدیدند و آمدندها رفتند و چیزهایی را یا ایرانی

که قرار است  یشد اگر این چهار عنواندیده می این واقعاً .کرد تغییر پیداکم کم بینیم نوع نشستن و نوع زندگی از دربار میاست  شده 

قبلش چطوری زندگی برسیم تا به امروز سال بگوییم یا اینکه  100طی این خواهی سازی و زیادیگرایی و انبوهعقل ،نوگرایی درباره

کل العماره که آمد شکنیم خود شمساز خانم دکتر شروع می .است دفعه به وجود نیامدهیکتغییر   ه اینک داشاره کردی؟ کردیممی

آیا  ،ساعت را دیدیم که شکل گرفت در داخلش  و هم چنین دیده می شد در بیرون ، های چدنی را دیدیمگرفت و ما اولین بار ستون

مبلمان  بر ؟د یا فقط ظاهر این بنا بودنکردسلطنتی قاجار که در داخل آن زندگی میثیر زیادی گذاشت از لحاظ خانواده أدر داخل هم ت



 ؟ثیری گذاشتأت هم
 

که برای این .خواهیم شروع کنیمنیم از کجا میابخش اول من فقط یک سوال را پرسیدم فقط به این منظور که بد :کاتب

یه روم باستان و یونان و ایران بناها خیلی خیلی شبمثل بیه هم بودیم های که ما در تاریخ معماری داخلی داریم از کلاسیک که شسبک

صحبت وتیک گ ،ینکبیزان ،گیریم بعد ما همین مسایلی که مثل باروکولی چرا ما فاصله می است. هم هستند و فرهنگ مشترک بوده

شما هم از  و داشاراتی به گذشته داشتن عزیز م دوستانآن سوال را کردم چون دیدمن علت آنکه شکل در ایران نداریم. ن آکنیم به می

خیلی هم و خیلی قوی ما معماری و معماری داخلی که چرا م ویقاجار کار کردم و بعد هم بگ زمانمن خیلی روی  وگویید قاجار می

بیرون  تزیین داریم که درآید و درون بنا هم نهایت آرایش و منتها نه مبلمان و در ایران هم مسایل اسلامی پیش می است بودهیکپارچه 

بینیم اما ینمبنا نداریم تفاوت تزییناتی که خاور دور با ما دارد در بیرون بنا است ما جز در مسجد و بناهای دینی چیزی در بیرون  بنا

اجار زمان قدر  عکاسی .فقط برای دربار است ه ایاواخر دوره قاجار دور ر ما قبول کنیم م بگویم این است که اگهخواای که میمسئله

ز خودش ا است تا  آوردهدوربین و است ناصرالدین شاه که رفته فرانسه خوشش آمده است. عکاسی دربار آمده است اما به نظر من آمده 

 حرکتی که در دوره آنواقع بشود. در  یشخواسته نامحرم  داخل حرمسراچون نمی را یاد گرفتو عکاسی  عکاسی کند شو حرمسرای

د نواهخد که مینسازشود و معمارانی را داریم که بناهایی را میایجاد میدر بناهای تهران گرایی فتد که بیرونا اتفاق میپهلوی اول 

یادآور می رد را نادیده بگی قاجار قصد داشتپهلوی اول  که گفتندمهندس جلیلی را به آقای ه نکت این .دنبرسانبه دنیای غرب خودش را 

 .کندیهای ایرانی استفاده مد از موتیفآی یعنی می، خواست به دوره قبل از اسلام برود نه به قبل قاجار می .نیست شوم که اینگونه

ولی چیزی که در دوره  شد.برده نمی های صرف ایرانی به کارطور کلی موتیفبه ،های ایرانی و هخامنشیها از این موتیفچون سال

دید مدرن و جدنیای غرب ها و بناها را ساختمان به گونه ایکه ضمن اینکه که شما  دی دارهای بسیار خوبپهلوی اول معماری ویژگی

 ساختمان راه آهن هر)کاخ دادگستری قدیم(، وزارت امور خارجه  ،یعنی شما وزارت دادگستری های ایرانی داردبینید در ولی ویژگیمی

هم  نافتد و معمارارا دارد و این چیزی است که در دوره پهلوی اول اتفاق میاز اسلام های ایران قبل کنید موتیفکدام را که نگاه می

هایی که در خیلی از ساختمان.ثیر گذار بودند أخیلی ت از معمارانی هستند که اصولاً طور که دکتر محسنی  گفتند واقعاًآیند همانکه می

رش تخیابان انقلاب و خیابان به موازات انقلاب پایین و اصولاً سعدآباد ساخته شده است کار وارطان است که بسیار زیباستمجموعه 

رفت نستیم پیشانقدر که در معماری توآاما ما  .های شیرین و دلپذیر ایرانی را داردفراموش کردم خیلی از این ساختمانرا که اسمش 

نداشتیم م گوییچیزی که امروز به آن می آنعنوان است معماری داخلی به شگفت انگیز بوده بکر و کنیم و معماری ما در هر دوره بسیار 

ط در ایران نه فقاست الگو بوده برای مردم دربار  همیشه دکنبعد وارد تشکیلات می می آوردو صندلی است دربار مبل  به خاطر اینکه

تر کوچک بینید که در مقیاساصفهان کلی عالی قاپو می در .ثیر بر زندگی عامه مردم داشتندأبلکه در همه جای دنیا همیشه حکمرانان ت

ع حکمران اگر در واق .ندکردو همیشه تقلید میبوده  بناهاش هست یعنی بافت اصفهان قدیم دوره صفویه پر از این در کوچه پس کوچه

رایی را که حتی ساختن موزه من در این زمینه نتیجه گرفتم این نوگرفت.  هم درست پیش می یمعمار انجام می دادخط درست را 

ابه آن را بسازیم توانستیم مشان نکه حتی خودم دبسازو مدرن  ییبایز نیاند یک ایرانی به نتواایران باستان کسی که ایرانی نیست می

و هنوز  همدرن نشدبه آن شیوه هنوز زندگی مردم پهلوی اول کارهای معماری ما خیلی درخشان است ولی  در .شگفت انگیز است واقعاً

ای زیادی هبرد تا اینکه مردم را بر روی صندلی بنشینند چون یک سالخیلی رواج دارد و زمان میو مخدب رو زمین نشستن و پشتی 

خواهید میشما طور که همین .ماند شیوه زندگی اعراب که چادر روی زمین بوده باب شده و می نآند که خلفای اسلامی که در ایران بود

هم بزارید یعنی هنوز اون ژن درونش وجود دارد و مخدب یک پشتی  دنه هم باشاکه یه حوض خ ویدگ طراحی کنید میخانه کسی را 

به نی آقای دکتر محس گرفتم و هایی که دوستان داشتندبه هر حال این نکاتی بود که من از صحبت  .کندو احساس راحتی را آنجا می



آن  معمولاً .گیریمها بعد وقتی که آن را میشود و ما سالانقلاب صنعتی هست که از انگلیس شروع میاشاره کردند همان خوبی نکته 

د آیبرای همین در واقع برای ما که می .فتدا و بهتر جا میاست تر فرهنگ در همان جایی که شروع شده در همان جا با مردمش عجین

 زار ظاهری میابابتدا آید فرهنگ درست ماشین سوار شدن را نداریم یعنی اشین که میبرای ما م مثلاًتا جا بیفتد کشد ها طول میسال

 .آید
  

پسندد ولی من بنا دوره قبل را نمی ی معمولاً اهر دورهاین صحبتی که شما دو بزرگوار کردید در هر حکومت و در  :محمودی

 .که اشاره داشتید در دوران پهلوی چه اشاراتی به دوره قاجار داشت طورهمان .پذیرفتنداعتقاد دارم که اگر نکات مثبتی وجود دارد می

من حتی امروز را بگویم ما سر در دانشگاه تهران را داریم که در دوره پهلوی دوم است ولی در دوران امروز و جمهوری اسلامی دوبار 

تومان  50ز ا پیدا کرده استهم  یقیمت ءحتی ارتقابینیم این سر در روی اسکناس رفته و ما کمتر چنین اتفاقی را در طول تاریخ می

 .شد می کار مثبتی دیدهدوره قبلی  ازاگر  است  بنابر این تفکر مثبت بودن وجود داشتهاست . تومان رفته  500روی 
 

 در نیتشامالعماره آقای دکتر یک لحظه یک موردی را تذکر بدهم که یادم رفت بگویم مسئله ساعت که فرمودید شمس :کاتب

بینیم که جلسات ما با نیم ساعت الی یک ساعت متاسفانه می .که در آن زمان مهم نبود ه استشدآن نصب  درکه ساعت  استاین 

ود شالعماره وارد میشمس بهساعت وقتی  .دهداین اهمیت وقت را نشان می .فتدا شود ولی در آلمان این اتفاق نمیتاخیر شروع می

 داَو من جاست ثیر هم گذاشته أمردم وارد شود که به مرور زمان ت بینشناسی در حضور و وجود ساعت و وقتشود که طوری میهمین

بینید حصار را حذف کردند اگر میاست. های دوره قاجار نبوده باور دارم که در پهلوی اول هیچ تصمیمی برای زدودن هیچ کدام از المان

طان ل السظروید ه نام رفتن است در حالی که شما به سمت همان اداره پست که می شهرسازی و به سمت شهری مدرن ئلهبرای مس

ی اول از ورسد خیلی از مسئولین دوره پهلآثارشون هست و الان متاسفانه پهلوی اول را حذف کردیم و به نظر می ،و القابشون هست

ر د بینیم کهکشت ولی میبرد و همه را میرا از بین می آمد حکومت قبل خودشن زمان هر حکومتی میآدر سران دوره قاجار بودند. 

شده  حفظتر های قبلدورهو قاجار  ،صفویههای ارزشمند دوره و ما شانس آوردیم که ساختمان است این اتفاق نیفتاده دوره پهلوی اول

 است.
 

 ؟کنیدیید میأبا این نگاه بوده و این روند را شما ت آقای دکتر محسنی نظر شما همین است واقعاً :محمودی
 

ن پیش آینم بمی رکنم ولی من از یک جنبه دیگیید میأهای خانم دکتر و امیر عزیز را تبله ضمن اینکه تمام صحبت :محسنی

های شاخص ایجاد که در آدممختلف طوفان فکری و زمان های مقاطع  دردر دنیا من نظر  درآمدی که من آوردم به این علت بود که از

طوری مثال بزنم وقتی ما از معماری صحبت کردیم بخاطر خوام اینمی ود.شمیدنبال کردن یک موضوع ، سبک  شود ترکششمی

توانستیم داخل اداره پست بریم ولی از دروازه باغ ملی شاید آن زمان نمی .چه هست منگوید در داخل اینکه خود جداره شهر می

توسط مسعود  1301دانید که این برای دوره قاجار است ولی شما می ؟توانیم رد شویم و حس کنیم که این دارای چه شکلی استمی

از  ریگد اشخاصو وارتان و خیلی وگرجستان م مثال بزنم که مارکوف از روسیه . منظورم این هست که اگه بخواهشودتعمیر میبیک 

یت اگر که معماری را متوجه بکنیم نوع فعال آن است کهاگر ما مثالی بزنیم  ؟دفتا میی معماری داخلی براچه اتفاقی  .آورندفرانسه می

واند تاین بنا بدون معماری داخلی می رمگ .سینما متروپل یعنی مثل یک فرآیند عمومی یک ساختمان عمومی مثلاً .ادامه دار است

یک  کند که منثابت میدر معماری غیر از اینکه خودش را است عملکرد داشته باشد یعنی اینکه در آن زمانی که مصالح جدید آمده 

ید که آاین یکپارچگی زمانی به وجود می . شودمیمعماری داخلی درونش یک اتفاقی بیفتد همه داستان است مکانی هستم که قرار 

ست که نگرش ه آنمنظورم این است که از  ،هتل فردوسی را ببینیدجیپ ، فقط این بنا نیست شما  می ماند.در تاریخ  ایشان اسم



آن  خانه شرودر ،توانیم بزنیمحالا مثال غربی هم می .گذاریمکه ما اسمش را معماری داخلی می دفتا درون و بیرون اتفاق می نگرش

لی داخلش و ندک می تبعیتیان جاز منمنظر بیرونی  ؟فتدا فاقی میتدر شرودر چه ا .دکنتحقق پیدا می 1300های هم درست همان زمان

 .ر هستندیگیکداز نظر من ادامه  دارد؟حالا این معماری داخلی با معماری چه فرقی می د.ده هست که ریتفلد کار شگفت انگیز انجام می

ی ه کسانک دتفا میاین اتفاقی زمانی  است. معماری داخلی اتفاق افتادهرفته و انگار سه بعدی شده است یعنی معماری که اتفاق افتاده 

ه هنرمندان بمنظورم این بود که گروپیوس نیامد که فقط فن مهندسی را به داخل ببرد آنها را  .ثیر باهاووس بودند ببینندأتحت ت که مثلاً

له می پورکییو به باهاووس را نساختمان کارمندا .کردندا که هنرمند و صنعتگر را یعنی مهندس و هنرمند از هم ج علتسپرد به این 

خواهد که معماری داخلی آن چیزی اتفاق بیفتد که نوین است یا مکینتاش یک نقاش بود ولی تحت نظر خودش می پورکییوله سپارد. 

کنیم  اگر توجه همایران  در است. تمام اجزای داخلیش انگار در معماری شکل گرفته دسازبینیم که در تمام آن دانشگاهی که میرا می

ه در کنار سر بینیم که اتفاقی کثیر نئوکلاسیک و کلاسیک بود ولی بعد میأخود مارکوف خیلی تحت ت دها که آمدنبه این نوع انسان

هایی که انسان و یم از قاجار عبور کنیم و این هنرمندانهزه بدکنیم یعنی ما باید اجانمی اسحساهیچ غریبگی  دفتا در باغ ملی می

ثیر هخامنشی أتحت ت شن طرفآداریم که  ریبینید که دوباره یک برگشت دیگمی .را کنترل کنند و تاریخ را بیاورند هاتوانند موتیفمی

ه شما حالا چیزی کاست. درون یکی شده  برون ونسبت بینیم که رویم میبینم و وقتی داخل میو فروغی ولی هیچ غریبگی نمی

موفق هستند که فروغی هم بیرون به این خاطر هستند  در دانشگاهوقتی  )کار بیرون(که در بازار کار کردند نیفرمودید که کسا

 منظورم این کرد.را  کارگروپیوس هم همین .کنددهد و هم در دانشگاه کار میارزشمند هستند انجام میهمه هایی را که الان ساختمان

اختمان اگر بخواهیم س می دهند، هایی به همدیگراین عبور از تاریخ یک نشانه است است که این اتفاق تنها در ایران اتفاق نیفتاده

ت معماری داخلی آن زمان هس یعنی لذت برون و درون، است کار را کرده )جمهوری(همانبینم سینما نیاگارا م میوئیعمومی از آبکار بگ

نند کهایی را داریم که در یک جای دیگه دنیا چیزی را تولید میبینید ما آدمطور که مییعنی اینکه در خانه همان .شودهمه گیر میکه 

 صندلی لهسانی معروف .خواستم بگویمکه من این موضوع را در بحث بعدی میشود می اول هاز خانهجرسد و که بعد به دست ما می

تا سفارش  400برای یک رستوران فقط دربار انگلستان  .است 1931شده آقای تونی بلنت خالق آن است که شرایط بالاش برای سال 

بینی که از دسته راه پله خودش کار کرده  شما وقتی داخل خانه خودش میری می خود وارتان، یا مثلاً 14یا  214دهد همان صندلی می

یعنی معماری  .در آن حوضخانه حضور پیدا کنید حضور پیدا کنیدپذیرایی  در شما را آرام کنند که شما مثلاًاست هایی که قرار وتیفتا م

ن این گی بیریببینیم که هیچ غگیرد که معماری خودش را ثابت کرده و میبر عمومی قرار مظهآید و در داخلی زمانی به نظر من می

روع شاز صفر هم با معماری  .تواند دوتا کار انجام دهدوقتی که این دانش معماری داخلی آمده به این خاطر است که می .دوتا نیست

ولی  شود.یمموزه آبگینه که  .تواند کار خودش را انجام بدهدشود به تنهایی میکند هم بخاطر تغییر نوعی که در فعالیت داده میبه کار 

 .ثیر گذار هستندأهای شاخص هستند که تبه نظر من انسان کلاً
 

بیرونی معرف درون معماری ی آن چهره  یدر همان دوران نوگرای طور که همه ما موافق هستیمولی آقای دکتر همان :محمودی

ی رعماماشاره کردند که ولی آقای مهندس جلیلوند  .معرف کاربری و نگاه فعالیت داخل را دارد یعنی از بیرون بنا دقیقاً استما شده 

رویم آیا مبلمان داخلی هم هماهنگ با معماری داخلی در آن دوران بوده کند و به داخل میداخلی چهره خودش را از بیرون معرفی می

 ؟یا خیر
 

معماری های خانم دکتر توضیح بدم که منظور من از حذف کردن دوران قاجار همان خواستم اول در مورد صحبتمن می :جلیلی

برگشت به دوره ساسانی و آن  میلای شما موافق هستم که آن ه این موضوع را قبول دارم و با تمام حرف اسلامی بود و من کاملاً

مشروطه  مدیون انقلاب خیلیما است حتی آن قلع وقم اتفاق نیفتاده  و علت اینکه مثلاً است وجود داشتهدوره هخامنشی در پهلوی اول 



ا این موافق هستم که م های دکتر محسنی هم کاملاًدر مورد صحبت د.براساس مجلس اتفاق بیفت .تواندقاجار می عهستیم یعنی خل

ده است افتاآنچنان که در بقیه جاها در مبلمان این اتفاق به نظر من  .رویممیجلو بینیم و موازی می معماری و معماری داخلی را کاملاً

یک وآلمان ژلبفرانسه،  ، با ورود این افراد به جامعه، افرادی که تحصیل کرده انگلیسیعنی  .بی استچون مبلمان خیلی انتخا نیفتاده

ر برگیرنده یک اینها د که کاملاً است یعنی درست دفتا میاتفاق فتد هم عرضش در ایران ا بینیم که اتفاقاتی که در دنیا میهستند می

شوند و ا وارد اینه ودشباعث می است که او د.حکومتی که خواسته نوگرایی اتفاق بیفتشوند ولی نظام افرادی هست که وارد کشور می

 ،کردندد میرا واراست فتاده ا شوند تمام اتفاقاتی که در اروپا میخیلی مهم این است که وقتی اینها وارد می ای که نکته د.کندعوت می

 این را اگر بخواهیم هم عرض بگیریم و زمان بگیریم در واقعه اتفاقی که میشود اش ایجاد میکنگره سیام اولین دوره 1928  درمثلا

در موزه ایران باستان در اتفاقی که در گدار  ثلاًم .دهیمو سو میو معماری داخلی ایران شکل عماری مکه ما داریم به  این است دفتا

ردر آن س ،هاها و تمام آن روشموتیفدر نقدر خودش را آاتفاق خیلی نادری است که ما فضایی داریم که این معماری  دفتا اتفاق می

ه بقیه چیزها بینیم کنیست و بعد میبه جز یک سردر چیزی  کنی اصلاًموزه ایران باستان در ابتدا که نگاه می دهد.خوب نشان می کاملاً

یفتد ولی ببگویم اگر ما آندره گدار شروع بگیریم من خیلی موافقم که این خیلی بیشتر در معماری اتفاق خواهم می .رودخوب جلو می

خواهم به یک نکته اشاره بکنم که چون سوال شما درمورد مبلمان است که خود آندره گدار وقتی که این موزه ایران باستان را تمام  می

ها در ویترین است؟ فتادهاکشد چه اتفاقی که افتتاح موزه طول می 1318تا  1316یعنی کشد که افتتاح بشه دو سال طول می ،کندمی

شده می ها طراحیهای زیر اشیاء یا همان پلاکهای فنی، نصب و اجرا بود حتی نوشتهکاریگرفتند ریزهحال ساخت بودند اشیاء قرار می

واهم خشده این را میخاصیت مدرنی که داشته حتی آنها داشته طراحی میکنم به دلیل آن شده چون من فکر مییا همان ساخته می

 رفکر کنیم که معماری جلوتر است ولی من فک دتر است شایبگویم معماری داخلی حتی در زمان موزه ایران باستان که خیلی قدیمی

ان طمورد خانه وار توانم درمثال بزنم جلوتر می حالا این را کهاست. رفته  موازی جلو می کنم که معماری و معماری داخلی کاملاًمی

 است تم که درسویخوام بگطور است یعنی می در موزه آبگینه هم همین ،آقای محسنی خانه قوام موزه آبگینه را  مثال زدند ،مثال بزنم

 .شودب مشروطه شروع میخوام بگم سیرش مثل یک جریانی است که شاید با انقلادر پهلوی دوم است ولی می دفتا اتفاقی که می

اول شکل  در زمان پهلوی .شودمی خواستند یک کارهایی انجام بدهند باز به جلو هدایت قائم مقام که می ،شاید با افرادی مثل امیرکبیر

ه تمام ک است ایمان دارم این آن چیزی که من خیلی به .گیرد یعنی اینها همه دنبال رو همدیگر هستندگیرد در پهلوی دوم اوج میمی

ا صحبت مونومان ه و بعدا دربیست سال طلایی در معماری مثال بزنیم و به خیلی جاها برسیم  خواهیمب اتفاقات پهلوی اول که اگر ما

زنیم که مثال می نطایعنی واراست گیری فونداسیون اتفاق افتاده ریزی و با همین شکلکنیم باید بدونیم همه چیز قبلش با همین پی

ها هم هستند که وقتی به آنها بینیم که هنوز در کتاب خانه ملی نقشه ها میکردند و خیلیداخلی را اینها اجرا می جزئیاتا تمام اینه

وازی م کنیم که معماری هستند ولی معماری و معماری داخلی کاملاًاجرایی وجود دارد یعنی ما فکر می م جزئیاتبینی کنی مینگاه می

ست طوری هاینبه خصوص در شرق خیلی از جاهای دنیا  و درطوری نیست مبلمان به دلیل اینکه فقط در ایران این اما در مورداست. 

جهانی  جنگاز بعد  مثلاً ند.شدها انتخاب میمبلماناین  ،داشتند نه به صورت یک هنر هچون نظام طراحی مبلمان را به عنوان یک حرف

ها وارد ایران شدند چون نیاز به پول داشتند اسباب و اثاثیه خود را اشاره کردند وقتی لهستانیطور که آقای دکتر محسنی دوم همان

صندلی بنت لکه بگویند در صورتی که آن صندلی لهستانی نیست ها هنوزم به آن صندلی لهستانی میختند خیلی جالبه که ایرانیوفرمی

به د زننیم روی این صندلی هابه اسم صندلی لهستانی برچسبی صورت عوام به  هامروزها خیلیتونه هست.  برای میشل است ووود 

که قرار  که مبلمانیاین است تر شد اما جالباین خیلی جالبه که مبلمان بیشتر انتخاب می .کردنداول از آنها خرید میاین علت که 

ها نی تناسبیع .دیدکرد مییعنی معمار و معمار داخلی تناسب را به صورت مبلمانی که انتخاب می .گرفتکورکورانه قرار نمی.گرفتمی

 اشاره خانم دکتر به کاخ گیری یا تحقق موزه هنرهای معاصر یا موزه فرش را  یا مثلاًدرست است و این است که بعدها در ادامه شکل



ریم که بخیلی ازش رنج می کردنش شاید از چیزی که امروز واقعاً تبعیتن و بیرون دهد. که این دروسعدآباد یا بقیه چیزهارا شکل می

اسب و و اینکه چقدر این تن هکردن داخل از بیرون و حرکت موازی آنها با هم و مبلمان به عنوان تمام کنند تبعیت .افتداین اتفاق نمی

ن حالت موزه ایران باستان همی هایویترین، های آندره گدار ویترین ثلاًم .شدبینیم که درست استفاده میذکر اندازه اهمیت داشته و می

ینیم بارتباط بین فضاها چیزی به جز معماری داخلی نیست و این تناسبات می،طور مثال کاخ دادگستری از نظر تفکیک فضارا دارند یا به

 کنم که معماری داخلی ازمن فکر می .رسدبه نتیجه می بینیم از بیرون به صورت مدول شروع و در داخلهایی است که میکه همان

کنم مبلمان منتخب مبلمان من فکر میدر مورد ولی  است رفتهجلو موازی  شود ولی از نظر من معماری داخلی کاملاًآنجا شروع می

ت به فرانسوی یا آمریکایی اس بینیممیبه عنوان خانه داخل کاخ امروز مبلمان طوری است که در پهلوی دوم مبلمانی که یعنی است 

شد ولی خود انتخاب هم خیلی مهم است یعنی حتی مبلمان آن موضوعی است که منتخب وارد می. شدمیآن ای که از فراخور استفاده 

کند یآن شخصی که انتخاب م .شودها مبلمان اشتباه انتخاب میخیلی وقت ،بینیم که به لحاظ تناسب به لحاظ ارتفاع خانهامروز می

ا هولی در آن زمان معمار که خودش معمار داخلی هم بوده به این تناسب .کندکند اندازه را خیلی توجه نمیشاید به تناسب آن توجه نمی

یل و به دلداره ها و اها مبلمان داخل بیمارستانها، ویترین مثل شدها به فراخور آن فعالیت طراحی میخیلی از مبلمان .کردتوجه می

یزان یعنی این ماست اجتماعی و یک بخش خیلی بزرگش اداری این نوگرایی از  اینکه این یک قطب نوگرایی بوده و یک بخش

های ساختمان و براساس فتد این است که براساس ویژگیا اتفاقی که می .ساختمان اداری در پهلوی اول ساخته شده زبانزد است

 از آن استفاده کرد و امروز خیلی از آنها موجودتوان که ب شده استطراحی و تولید رای فیکسچر درونش ابزار، ه داشته بفونکسیون ک

 و کنم معماری و معماری داخلی به صورت موازی جلو رفته و انتخاب مبلمانبنابراین من اگر بخواهم جمع بندی بکنم فکر می است.

لی در اصول و رفتند.البته خیلی جاها هم خطا می ه استدرست بود انتخاببه صورت  می شناسیم فرنیچر آنچه که در مبلمان به عنوان

انتخاب  ولی بخش فرنیچر به صورت ندکن موازی حرکت می نیم کاملاًادکنم آن آیتمی که به صورت فیکسچر از مبلمان میمن فکر می

 .است انتخاب درست بوده معمولاًشده نه طراحی شده و 
 

خیلی جالب در مورد معماری و معماری داخلی و ارتباط تنگاتنگ این دوتا را باهم خیلی خوب اشاره کردید و اشاره : یمحمود

 هایی که شما بزرگواران کردید من را به یاد اینخانم دکتر کاتب صحبت رود. جالبی کردید که شاید مبلمانمون خیلی جاها بی راه می

هایی در بسیارخوبی را همگی اشاره کردید از معماران بسیار خوبی که هم ساختند هم در دوران موضوع انداخت چون اسامی معماران

دانشکده هنرهای زیبا بودند من را یاد این انداخت که در اتاق ریاست دانشکده هنرهای زیبا یکسری قاب عکس هست که زیر آن 

 بناهای .به هر دلیلی آن چند نفر اول نباید تصوریشان باشد اب استق 15تا به امروز حدود  1317ها از رییس است. اسامی نوشته شده

-یعنی اسمی هست و یک بنای بسیار زیبایی در آن قرار گرفته که شما عزیزان در صحبت است قشنگی در آن قاب عکس قرار گرفته

لی اکاغذ سفید بود و آن قاب عکس خ را گذاشت وگرنهبقیه عزیزان عکس می شود اشاره کردید و مزاح بگویم که خوشبختانه هایتان 

های بسیار خوبی را اشاره کردید که معماران بسیار خوبی را ما داشتیم که اینها اطلاعاتی را از غرب گرفتند و یا از کشورهای نمونه .بود

که  کنیدکه اشاره می طور هم در مبلمان در دوران حرفه هم همین اتفاق افتاد همین صندلی به اصطلاح لهستانیاروپایی بود همان

است که آیا ما این معماری داخلی را در این دوران  . سوال من از شما بزرگوار ایندر جامعه جا افتاد نامش هم درست نیست ولی واقعاً

 تر کردند؟از غرب گرفتیم کجاهاش با سنت ما با فرهنگ ما به چالش خورد که آن را معماران ایرانی کمی ایرانی

ر آن د شود یقیناًکنم که معماری و معماری داخلی و هر هنری وقتی از هر کشوری به کشور دیگر وارد میمی رمن فککاتب : 

ان ها و هنر ایرها برای هخامنشیکند ایرانیاشاره میکوپ  طور که همان پذیرد. ثیر میأشود و تشود عمومی میکه وارد می ای منطقه

دا ایرانی شد و هویت ایرانی پی خیلی از هنرمندان از روم و یونان آمدند ایران کار کردند ولی واقعاً گوید گرچه که ی کند ممطالعه میرا 



ای دوره فتد یعنی هرا کنیم این اتفاق میطور که به جلو حرکت میهاش شبیه یونان هست و نه روم و همینکرد یعنی نه سر ستون

 کتر ایرانی بودن درونش متجلیاهمین کاراست ان هم نبود اگر درست عمل کرده معماری آمد اینها حتی اگر معمارش تحصیل کرده ایر

به داخل  و اولین بار پله آید شود از روی کارت پستالی که فرانسوی مییعنی امکان ندارد که ساختمان سردار اسد درست می است شده

ینید همه ایرانی ببینید دکوراسیون داخلیش را که میمی روی پشت بام روکش های را ،بینیدحتی شما تزیینات که می آید ساختمان می

 انه همسرتشما هم ک کنیم مثلاًکنم در رستوران هامون غذا که درست میمی رمن فک .است با اینکه خواسته کپی یک کار فرنگی شود

گیرد ز یاد میآن آشپ اصلاً کنیممی کنیم یا هر غذای دیگر ایرانیشسوشی درست میدر ایران م که ما وقتی ویژاپنی هستند این را بگ

شود ها این کار بسیار زیبا انجام داده می منتها بعضی وقت .شودای که ساخته میچطوری است چه برسد به خانه ها ایرانی ی که سلیقه

یعنی من خودم در زندگی خودم همیشه دو معمار را مثال میزنم که واقعا کارهایشان را دوست دارم یکی رایت است که من شاید از سال 

رفتم همان دانشکده معماری را طراحی کرد که یک بار سوخت اسکاتلند باهاش آشنا شدم و مکینتاش که من وقتی  (57:48؟؟؟)

هایی که در بنا هست در داخل کتابخانه داخل اتاق جلسات و صندلی میز و ساعت اینکه تمام موتیف .سوخت کلاً یکبارترمیم کردند و 

بروید و نجا آکنم که اگه فرصت شد پیشنهاد می هست که من واقعاًدر اسکاتلند آنچنان هست که حتی کافیه خوشبختانه هنوز یعنی 

 تبه جزئیات توجه کرده اسطراحی کرده آنجا های کوچکی که خانهدر  ست حتیلی اجقهوه بخورید چون خیلی روح مکینتاش آنجا مت

ی اموزه فرش اینها چیزهای ارزنده ،در ایران به آن شکل و به آن دقت من شاید ندیدم ولی کارهای موفقی داشتیم موزه هنرهای معاصر

معماری مدرن هستند و مبلمانش هم همان  ،معماری غرب دارندثیر بسیار زیادی از أاند و هم تهم ایرانی که در واقعه کاملاً هستند

ار ها و اسکیل طلایی کولی آنقدر اندازه است آمدهبرای دفتر مدیر موزه ای که آقای مهندس جلیلوند گفت گرچه که از آن طرف نکته

 بینیم حرکتی هست که در معماریروز میآن چیزی که ما امکنم باید بهشون نمره بالا داد. شده که در مبلمان موفق اند و من فک می

د خواهیکند که شما وقتی میها چون معمار فضاهای درونی هم درک کرده بوده و خیلی خوب طراحی کرده القا میداخلی همه این خانه

را هم درک  محل قرار گیری آن مشخص است و این به این معناست که معمار فضای درونی کاملاً .جای مبل را در خانه پیدا کنید

اید خواب است بخواهید بگذارید در این جا باید قرار دهید اگر تختکند که شما اگر مبل میکرده و خیلی خوب طراحی کرده و القا می

ایی هشود این خیلی مهم است که مخاطب بلاتکلیف نباشد مشکلی که ما با معماری اخیرمان داریم یک ساختماندر اینجا گذاشته می

داریم بگردیم ببینیم کجا مناسب است در صورتی که معماری ایرانی چون خیلی تعریف شده و خیلی تناسباتش دقیق بوده  بلاتکلیف

اقعا واز نظر معماری داخلی براساس ابعاد اتاق بود و این در معماری ما خیلی جا افتاده در نتیجه فضاها  شدکه بافته می یحتی فرش

یشتر خواستیم بهایی که اکثر ما امروز در موردش صحبت کردیم در همان صد سال اول که نمیمانتعریف شده است و اکثر این ساخت

هایی کنم که این نقل قولکنیم چون من فکر میجلو بیایم این مسئله خیلی خوب رعایت شده ولی هرچه به سمت جدید حرکت می

ی ما آهسته یعناست یا اتفاقی که افتاده یک خلا بزرگ بین معماری و معماری داخلی پیش آمده  دکه شده یا بچه ها کمتر مطالعه کردن

 ردیگ و حجم را دیدیمفقط در این معماری که  را دیدیمو فقط معماری  را ندیدیممعماری داخلی  یکدفعهجلو آمدیم و خیلی زیبا آهسته 

ه نظرم شود و بو من دیدم که دیگر الان به مسئله معماری توجه می نداشتیمفتد ا توجه به اینکه این حجم در درونش چه اتفاقی می

 آمیز نبوده ویتولی خیلی موفق هایی شدهای گذشته یک سعیگرچه در سال شده استمن فاصله معماری و معماری داخلی زیاد 

یمی هم بریم های قدبعد گفتند در ساختمان دچند وقت پیش قرار بود یک فیلم از زندگی من تهیه کنن .های خیلی نزدیکی ندارممثال

 .م بگیرندیقه در آنجا از من فیلدقدیدید و که قرار بود پنج را این اتاق  شما حتماً ،که در فرهنگستان هنر هست  صبا ساختمان اتاق آینه

د یکجا بایستید گفتننشستیم یا میروی زمین می وگذاشتد آنجا زشت بود که اگر هیچی نمی مبلمان رنقدآآور بود خیلی تعجب ی منبرا

سازی شده بود و بازانجام زشتی که تمام ارزش طراحی داخلی که در زمان خودش بسیار های آن فضا احترامش بیشتر بود تا آن مبلمان

در ه هر حال ب .خوردمیمکان نبه آن مبلمان ، نه تناسبش و نه طراحی نه رنگ ،خوبی هم شده بود متاسفانه با این مبلمانی که نه اشل



رصتی حالا اگر ف .شود دیدهای خوب هم داشتیم که هنوز هم پابرجاست و میفتد ولی اتفاقا های بد و غمبار هم میاین اتفاقفضا این 

عه سعدآباد وهایی که داشتم یا کارهایی که داشتم چه اتفاقات تلخی برای کاخ مرمر یا داخل مجمگویم که من بخاطر مسئولیتبود می

 .است چه حوادث مرگباری اتفاق افتاده
 

وییم گموزه فرش که ما می ،هایی که مثال زدید مثل موزه هنرهای معاصری که خانم دکتر شما داشتید به نمونها اشاره :محمودی

کی هم نظرتان با خانم دکتر یگرایی در معماری داخلی ما است  ولی آقای دکتر محسنی اگر برگردیم به دوران نوگرایی شما دوره عقل

ها، معماران ایرانی که چه در خارج درس خوانده بودند چه بازدیدی داشتند توانستند که هست که آن چیز که از غرب گرفته شد ایرانی

 ؟ ودبش هماهنگدر همان دوره نوگرایی مقداری ایرانی کنند تا با فرهنگ ایرانی 
 

به  .ودشبه مبلمان اینکه چگونه ایرانیزه میع راج هام بگم مخصوصاًدنباله صحبت موافق هستم ولی یک نکته هم من :محسنی

با طراحی داخلی شکل گرفته باشد در معماری مبل یک اجزایی تواند مبلمان یک شخصیت مستقل است که هم خودش مینظر من 

مثال بزنیم  حالا ما اگر .ی جلیلی گفتند ادامه پیدا بکندطور که آقاتواند به عنوان مجرد بیرون تولید شود و بعد به انتخاب همانهم می

رده قت کطور ولی اگر دشوند طراحان داخلی و معماری هم همینمعروف می معماریشانتوانیم این را تطبیق بدهیم معماران با اثر می

نمایشگاه  نی اینکه میس وندروه برایببینید این امر چقدر مهم است یع .یک صندلی یا یک مبل است باشید معماران بزرگ امضایشان 

عنی یاست طور خود لوکوبوزیه همین .شودهای مختلف مصرف میطوری در مکانبارسلون یک مبلی را طراحی کرد که تا امروز همین

بی هتل لادر طرح یک  توانیم به خودشان پی ببریم من معمولاًهای شاخص میها از روی مبل یکی از این انساناینکه ما بعضی وقت

که ما اگر یادتون باشه ما دو تا صندلی داریم که است از چیدمانی استفاده کرده در دوران مدرن آنجا طراح  .دهمرا می (هما)شرایتون 

تا از این  65در نظر داشته که برای لابی هتل شرایتون طراحی . است . این یا اکسچیر است یا سونچیر استجاکوبسون طراحی کرده 

اینها  و نهادینه نشده کنند علت اینکه خود معماری داخلی هنوز شکل نگرفتهورند و چیدمان میآ ها از آمریکا میدر آن سال صندلی را

این  دادمهای مختلف جهان که به دانشجوها میهای صندلیبرایشان مهم نبود وقتی که من داخل شناسنامه ولی اصلاً را برداشتند

معرفی کردم چون گفت این خیلی ارزشمنده چون جاکوبسون آن را فقط برای اون مکان طراحی نکرده او به مدیر داخلیمون موضوع را 

تواند شکل بگیرد ولی در یک جای دنیا این یک مجسمه زیبا ساخته هم رعایت آنتروپومتری را کرده هم ارگونومی یعنی همه جا می

ود شمبلمان به صورت مستقل زمانی شناخته میدر ایران که  است ور کلی اینمنظ .استفاده شود آن بازسازی شود و ازدوباره تواند می

یی هاروند از تولیدات مبلها آنهایی که اطلاعی ندارند میدانید تمام خانوادهگرنه شما می و شودکه برای مکان خاص خودش طراحی 

شود ولید میتبه عنوان یک بیزینس وارد تولید صنعتی شده و  ملکه های مختلف یا انگلستانکه در یک زمانی از پادشاهان فرانسه لویی

استایل  این سبک این و می گوید دکنطراحی می یشانسپارند او براوقتی که به یک معمار داخلی می لیکنند وو مردم هم انتخاب می

اخلی که کنم نسبت به طراحی دابی که میکنم یا انتخبهتر است که از این نوع مبلمان استفاده بشود یا برای شما مبلمان طراحی می

بینیم که به این خاطر است که از باهاووس به بعد وقتی صندلی پس ما می .برای شما کردم این مبلمان دارای مشخصات مناسب هست

 .کنندولید میطرح را ت ها دارند اینکنند آنها برای عموم سلیقهآیند که فقط روی مبلمان و صندلی کار می هایی میآدم  آید و باسیلی می

ما داریم که خود مبلمان یکی از اجزای جدا  .قرار است یک ساختمانی ساخته شود و داخلش ازآن استفاده کنند که هایییعنی سلیقه

ه انگار یکی از تابلوهای موندریان را سکار گریت ریدفر یعنی او صندلی آبی و قرمز  ،مثل خانه شرودر شودمی نشدنی معماری داخلی

 راگ داریمما در ایران هم  .نظیریک هماهنگی بیاست یعنی بعدی کرده خانه ساخته بعد آمده اینها را در اجزای داخلی تطابق داده 

ابان سمیه شت در خیکسی که دایره این تولیدات را دایا د ، یک مبلمان فروشی آی میاین مدل تطبیق بدهیم وقتی در ایران بخواهیم 

های مدرن ندلیکرد ص یعنی اینکه برای سلیقه معماران همین آبی و قرمز را تولید می ،کرداسمش سمیه بود اینها را تولید می که قبلاً



. ردمی خوخورد این به درد کار مسکونی دانست این به درد کار اداری میکرد و معماری بود که می شاخص لوکوربوزیه را تولید می

روژه کند که یا انتخاب بکنید یا برای پها را وادار به این قضیه میکند انسانمنظورم این است که معماری داخلی که الان ادامه پیدا می

مان ها نوع مبلسازد که دهدهد یعنی از طراحی صنعتی هتل سمیرامیس میهمین کار را انجام می. الان کریم رشید .بسازیدهایتان 

واند تمی ولیکند ش طراحی مییکند و مبل هم براطراحی می دیعنی اینکه معماری داخلی را براساس ذهنیتی که دارداخلش هست 

معماری از نظر من  دیگر تطبیق دهد. یک تفاده کند و این را بااز عناصر تاریخ مبلمان اسری از معماری از یکی دیگریک عنصر دیگ

 .گیردها شکل میدر ایرانی دها و این هماهنگی آرام آرام دارجداره ،سازیکفمبلمان،  ،مثل نور هنوز ادامه دارددر اجزای مختلف داخلی 

می ها براساس ارگونوچیزی که از اطراف دنیا آمده ایرانی بینید که هرطوری معنی کنم که میتوانم اینپس آن حرف دکتر را من می

یه و فقط در کشور ما نیست در ترک ودیک مسیری میردر دنیا کنند و خودش می ی خوشان آماده کردند و استفادهآنتروپومتربراساس 

ی را هاییا مدل دیا خودشان ساختنبود میلیارد دلار فقط در صنعت مبل با انواع مختلفش  25به مبلغ  2017بزرگترین صادرات در سال 

 . اگر این مسیر را ایرانیزه کنیم ادامه دهیمتوانیم معماری داخلی میاجزای داخلی برداشتند و ساختند و ما هم در 
 

رد کها و میزهای بسیار زیبایی را تولید میها و صندلیآقای دکتر آن تولیدی که در خیابان سمیه آن زمان بود و مبل :محمودی

  .رفت می جلومن یادم هست و حتی در انتخاب رنگ هم خیلی ماهرانه 
 

 خاطرتان هست؟آقای محمودی اسم مبل فروشی  :محسنی
 

  .سر نبش بود نه دقیقاً :محمودی
 

  آوینتاژ یادتون هست؟ :محسنی
 

 ید حدوداً چبله درسته ضلع شمال خیابان سمیه و سر نبش مغازه بسیار زیبایی و بزرگی بود و راحت این مبلمان را می :محمودی

دقیقه به این سوال آخر بپردازیم و صحبت را از  3یک  حدوداًکنم که دقیقه بیشتر زمان نداریم از هر کدام از بزرگواران خواهش می 10

ه به چه جامع ،هاکنیم که این جلسه ما در مورد نوگرایی بود به نظر شما در معماری داخلی چه دانشگاهآقای مهندس جلیلی شروع می

 گرایی شروع شد؟ کجا رسید که این نوگرایی اشباع شد و جواب نمیداد و کم کم آن عقل
 

ن است ایای که مهم م ببینید به هر حال نکتههرا بد بندی کنم و هم جواب سوال قبل شماخواهم که هم جمعمن می :جلیلی

عصر طلایی تجددخواهی و نگاه آرتیستیک به مقوله دانش معماری است چون این شروع  بصورت جمع بندیدوران نوگرایی است که 

در شروع تجددخواهی و در شروع معاصر بودن و معاصر شدن و تغییر شد. ادمیک بیان نمیپیش از این زمان عنوانش حتی به صورت آک

های خارجی بود ورود در ایران مهمترین عامل ورود شرکت مطمئناً .اندازی کردن عوامل خیلی مهمی دخیل هستندشکل دادن یا پوست

ی بودند که هایان تحصیل در ایران وجود نداشت یا معمار آرشیتکتافرادی که یا ایرانی بودند و در ایران تحصیل نکرده بودند چون امک

شوند که امروز در موردشان صحبت کردیم مثل آندره گدار یا ماکسیم سیرو، مارکوف و غیره ولی در واقع از خارج از ایران وارد می

دواریم که گذارد یعنی امیدانشگاه روی آن تاثیر میرود این میخواهم این را بگویم که خیلی از این معماران به دلیل اینکه دانشگاه می

ای حساس کنیم اما نکتهروی مطالب و مسائل کنیم که اون شخص به عنوان دانشجو طوری باشه چون ما تمام سعی خودمان را میاین

شروع معماری ک یآن هنر غربی و مدرنیسم براساس آن تطابق تاریخی که اول عرض کردم باعث  که هست این است که مطمئناً

به هتل فردوسی اشاره کردیم به سینماها اشاره کردیم سینما نیاگارا بخصوص سینما  .بینیممی را شد که وجناتشدر ایران مدرنیستی 

خواهم بگویم این است که در زمان پهلوی اول ما یک موجی داشتیم چیزی که می د.ها و ویلاهایی که اینها ساختنمتروپل حتی خانه



های  کدهد که حتی خود دانشآی موج با ورود افراد کلاسیک گرا  یا بهتر است بگویم نئوکلاسیک گرا که در ایران به وجود می که این

ده پزشکی دانشک مثلاًاست ا ساده و ایرانی شده هاین است که دانشگاه تهران هم که یک نوع خاصیت نئوکلاسیکی دارد یعنی درست

مورد  در گذاری و از نظر شکل حتیاین خصوصیات از نظر ستون بینیم که دقیقاً شود میکه ساخته می ایکه به عنوان اولین دانشکده

 این ساختمان سه طبقه به این ترتیب و به این شکل آیا واقعاً  واقعاًکنیم نگاه می آن در وهله اول که بهموزه ایران باستان که گفتم 

 رنسانسخود  واست به عقب و دوران رنسانس دانیم دوره نئوکلاسیک خودش یک فلش بکی با توجه به اینکه می. چهره رنسانسی ندارد

بین  شکافی ودشبه هیچ وجه نمیبه عقیده من خواهم بگویم می .است دوران رومن آرت به دوران هنر رومی فلش بکی به عقب یعنی

ا ایجاد رهاینریش صندوق بانک ملی  ایجاد کرد مثلاًری مثل هتل فردوسی و کاخ دادگستمعماری ایران در پهلوی اول و معماری غرب 

 اندازه و مقیاس ساختمان باروکی هست یعنی این تلفیق دقیقاً  هخامنشی ولی اصلاً ها کاملاًبینید آن نمای آرایهکه شما میکرده است 

های ایرانی حتی در غرب که وقتی ردهدر شروع معماری و معماری داخلی در ایران به دلیل مراجعه این معماران از غرب و تحصیل ک

پست  و این است که بعدها شکلاست به شکل اکلکتیزم  در مورد این موضوع شکی کرد که این معماری کاملاً توان شدند نمیوارد می

ر مورد ما داریم د است رابرت ونچری وجود نداشته ،لوئی کانی  ،در این روزگار که پست مدرنیسم  چون گیردمدرنیسم را به خودش می

بینید که یک موزه ایران شما می دفتا است ولی اتفاقی که می 1970ها از کنیم از نظر تطابق زمانی تازه این اندیشهصحبت می 1300

 معماری ساسانی()یا در ایوان مدائنکرمانشاه یک سردر در تاق بستان  ،باستانی داریم که یک ساختمان سه طبقه شاید نئوکلاسیکی 

ماری ها به شکل مدرنیستی یک معماری و البته معنئوکلاسیک یا بعضی وقت های ایرانی در کنار نوع ساخت و ساز بعضاًموتیفاریم. د

الت ظاهر از حو گیرد سو بهینه تر می شود و سمت وایجاد می مفهومگرایی این کنند که بعدا در دوران عقلداخلی التقاطی را ایجاد می

آن اندیشه  یعنی تمام است در اینها کمتر بودهکانسپت فرمی  نسبت بهد چون در دوران پهلوی اول کانسپت مفهومی یآ بینانه در می

یا در  بینیم ولی بعدا این در موزه فرشکرد ما در یک پتانسیل فیزیکی میمی ربه آن فکیا سازنده معمار را آن خصوصیتی که معمار 

ر حالت علاوه ب مفهومرسد که این بینیم این به ظهور میاستادانی که بودند می همهسیحون یا  کارهای مهندسکار فرمانفرمایان یا 

تواند در کالبد این فضا تزریق شود و به صورت مفهومی مثل یک تابلو یا کند میجنبه ظاهری خودش را نمایان میعلاوه بر فرمی یا 

ی نباید از این امر بگذریم که این فونداسیون به نظر من باید به این شکل ول دبه عنوان یک هنر تجسمی به ظهور برس مجسمه کاملاً

همه این  فتاد یا از بینا این اتفاق نمی ردیدیم وگرنه اگگرفت تا بعد آثار اوج و تیکافش را ما از روی باند میدر پهلوی اول شکل می

در  نق کردتزریروغی است که این نهادینه کردن کانسپت را یا کردند شاید بیشتر از همه محسن فمعمارانی که در پهلوی اول کار می

 بینیم ظاهر خلاصه شده است. من اگر بخواهمرا که مینی وگرنه خیلی از کسا است خورد ساختمان بیشتر هم و غمش این موضوع بوده

ک مشق مشقی داشتیم که این معماری یکنم ما برای اینکه به یک اوجی برسیم نیاز به یک بندی کنم فکر میهام را جمعتمام صحبت

ایه پولی این که ما بگوییم این یک است درست بوده  کاملاًبرای آن زمان  که کردند و آمدند یک چیز را ایجاد کردندتمرین می دداشتن

ها خطا لی وقتدارند خی هایی که به این ترتیب کانسپت فرمالبینیم که پروژهتوانیم به آن استناد کنیم میمیامروز هم است که ما  ای

 .کندطور که باید کانسپت مفهومی عمل کند عمل نمیروند و آنمی
 

 آقای دکتر محسنی زمان کمی داریم خیلی خلاصه نظر شما برای پایان این نوگرایی چی است؟ :محمودی
 

ک هایی که کردم و کردیم یخیلی موافق هستم ولی من تمام صحبتبا امیر جلیلی  و کنممن هم خیلی کوتاه می :محسنی

اگر بخواهیم مثال بزنیم که خانم دکتر غذا را مثال زدند که ایرانیزه کردیم ما یک ابزاری لازم  این فرآیندبینم برای ایجاد فرآیند می

ه نظر ما ه اسمش بداریم که آن فرآیند اتفاق بیفتد و پخته شود و آن غذا آماده شود حالا به هر اسمی که هست ما این را با موقعیتی ک

روبرو هستیم به این خاطر آن دوره، دوره است در داخل افتاده  وموقعیت طلایی است که مطابق با اتفاقاتی که این فرآیند در خارج 



 مارکوف و فروغی را داریم اینها جمع شدند ،ریتبل و... امثال آنها را داریم این طرف هم گدار  ،موفقی است اگر ما آن طرف گریپیوس

ده کنیم یعنی به که توانستیم استفابشوند که ما لازم داریم خواستند که تبدیل به یک فرآیندیکاری می این دوتا تطابق فقط یک پاس

 .نظر من یک دوره طلایی است که در هماهنگی با تاریخ آمدند شکل گرفتند
 

 در مورد پایان دورهو هم نظرتان را  نیایاکنم از شما آقای دکتر محسنی. خانم دکتر کاتب هم صحبت پتشکر می محمودی:

 .اشاره بکنید .نوگرایی و دلیل آن
 

کنم که دوستان خیلی خوب گفتند من هم با آقای دکتر و هم با مهندس جلیلی موافق هستم ما یک مثالی من فکر می :کاتب

خوشبختانه این حالت را نداشتیم من " رود دیوار کج  تا ثریا می کج  معمار  چون نهدخشت اول " در ایران در فرهنگ خود داریم که 

کنم این دوران بسیار خوبی بوده پایه بسیار درستی گذاشته شده و خشت اول بسیار خوب گذاشته شده است و اگر بعدها اشتباه می رفک

خشت اول را بسیار درست و صحیح گذاشته  واقعاًمعمارهای ما از خشت اول نبوده ما یک دوران طلایی داشتیم که  کردیم اشکال اصلاً

م خواستیم بگوییزمانش معماری داخلی حرکتش با هم زمان خودش در اروپا خوب بوده در صورتی که ما اگر به قبل را می شده و و هم

کنم در دنیا یمما اختلاف بسیار فاحشی داشتیم و هیچ ربطی به هم نداشتیم و بسیار هم جدا بودیم دورانی است که وقتی من صحبت 

از این مسایل دور هستیم ولی به هرحال خیلی خوب بوده  در انگلیس اگر یک دوره ای ویکتوریایی بوده یا جورجیا بوده ما اصلاً مثلاً

کنم ما دوتا بانک نداریم که همانند بانک مرکزی و بانک ملی که در خیابان فردوسی هستند من مثال بانک را که زدم فکر میاست. 

ی داخل این فضا آدم وقت کنیم بگوییم این ساختمان بانک است و واقعاًکه بتوانیم در دنیا نگاه که می دش بانکی ساخته شده باشبعد

در هر ریبا است تقدر ایران خیلی دانشگاه ساخته شده  است. بریم از آن ارتفاع از آن بلند نظری و اتفاقاتی که افتادهشود لذت میمی

اصول  از نظر طراحی و رنقدآکند یعنی ولی هنوز هیچ دانشگاهی با دانشگاه تهران برابری نمی داریمک دانشگاه کوچه و پس کوچه ی

مهمان انگلیسی پروفسوری که آمده بود وقتی  است.برای یک دانشگاه تعریف شده در حد استاندارد جهانی معماری و معماری داخلی 

که  هایی بودگفت همان ساختمانو ساختمان شاخصی که می آمد فهان را دید و تهرانمن در اصفهان بودم و رییس دانشگاه بودم اص

موزه ایران باستان و هرآنچه که ما امروز بحث کردیم برای یک مخاطب  ،وزارت امور خارجه ،کاخ دادگستری ،امروز بحث ما بود راه آهن

به هرحال به نظر من امروز جلسه بود. ب و ویژه مشخص کرده بیند اینها را به عنوان یک سبک خوتهران را می آید و که فقط می

یک  خاطراتمانه ب رخیلی فرصت خوبی بود یکبار دیگ .بسیار خوبی داشتیم من از دانش همه شما خیلی استفاده کردم و شاگردی کردم

 ذاشتیدای را گآقای دکتر که چنین برنامهو از شما زنده کنیم  است تفاقاتی را که در معماری و معماری داخلی افتادهاتلنگری زدیم و 

کنیم می گذاریسپاساز شما کنم همکاران من هم همین نظر را داشته باشند و ما دسته جمعی فکر می صمیمانه سپاسگزاری می کنم.

 .تشکرمممنونم برای فرصتی که بود و در خدمتتون بودم و خیلی هم آموزنده بود م .و لطف کردید 
 

خانم دکتر کلام آخر شما  بسیار دلنشین بود که اشاره کردید که خشت اول را درست گذاشتند و دوران طلایی  واقعاً :محمودی

را داشتیم با اینکه همه شما بزرگواران اشاره داشتید که نقاط ضعف هم بعدش زیاد داشتیم ولی خوشبختانه پایه و اساس این معماری 

که عدی های ببرای نشستکه آن نگاه نوگرایی را اول داشتیم و امیدوارم از این نشست  ،داخلی در دوران معاصر خیلی خوب شروع شد

ن که در این بحث حضور داشتید و شرکت کردید و نظرات اکنم از سه بزرگوارتشکر می .ای بگیریمنتیجهما سه نشست دیگر داریم 

کردید و اینجا جای تشکر دارد از مجله معماری ایوان که کل این زحمت را به عهده گرفتند و  اشارهخودتان را بسیار علمی و شفاف 

تاگرام مجله در اینس ،آپارات ،هایی که شما بزرگواران کردید در کانل تلگرام اندیشکدهنید که تمام صحبتابد .کنندتصویربرداری می

انان این مملکت بخورد و  معماری داخلی ما جایگاه خودش را بهتر از قبل پیدا شود و امیدواریم که به درد جویوتوب پخش می ایوان و 



 .اگر صحبتی است آقای دکتر و آقای مهندس در خدمت شما به عنوان کلام آخر هستیم .کند
 

روغی فم تشکر کنم از شما آقای دکتر همیشه بانی خیر هستید و من به خانم دکتر بگویم که بانک مسکن هخوامن می :محسنی

ه همیشه جناب دکتر کامیر عزیز و اضافه کنم و از خانم دکتر و  آن خواست اینها را بهنظیر است شما بانک هار را که گفتید دلم میبی

  .کنمآرزوی سلامتی برای همه می وخیلی ممنونم بانی خیر هستید 
 

استفاده  هم عزیز خیلی استفاده کردم و قرار است بازهای خانم دکتر کاتب از صحبت .ارمزسپاسگ خیلیهم از شما من  :جلیلی

به وجود آوردید که بتوانم باز هم از همه درس بگیرم و خیلی برای من از آقای دکتر محسنی خیلی متشکرم که این فرصت را  .بکنم

ید چون به نظرم برای شروع هبددر جلسات بعد حتما دنبال کنید و ادامه  اشاره کردیدبه نظرم کارهای آقای فروغی را که  .هم ممنون

 .گرایی بسیار خوب است عقل

 

 


